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KOZMA IMRE OH ATYA SZENTMISÉJÉRŐL

Szentmise bevezetése

Krisztus feltámadt! Valóban feltámadt! Ezzel a köszöntéssel kezdjük ezt a húsvéti vasárnapot. 
Ez az ortodoxok húsvéti köszöntése. De jó lenne, ha megszületne ez a szó az oroszok ajkán is,  
meg az ukránok ajkán is! Hiszen ez a két nép egy nép, egy családnak kettős ága – ortodoxok. 
Jó lenne, ha valóban ez az idei Húsvét a béke üzenetét is elhozná ennek a két népnek, de az 
egész világnak is. 

Ezen  az  idei  Húsvéton  azt  az  üzenetet,  amit  a  kedves  Testvéreknek  szántam,  ezekkel  a  
mondatokkal fejeztem be. A világban már közöttünk van egy őszinte egység vágya. Kérdés, a 
tudósoknak vagy a szenteknek lesz igazuk. A tudósoknak, hogy az ember csak a katasztrófa 
szélén döbben rá törékenységére, de ott rádöbben. A szenteknek, hogy Isten kijátszhatatlan. 

Kedves jó Testvérek! Minden Húsvét figyelmeztet bennünket erre. Isten kihagyhatatlan az 
életünkből,  ha  egymással  szeretetben és  békében akarunk élni.  Ma ehhez kérjük ebben a 
szentmisében és ezen az idei Húsvéton különösképpen is az Isten ajándékát, az Isten kegyelmi 
ajándékát.  

Szentbeszéd

Kedves  testvérek!  Ezen  a  nagy  ünnepen,  a  kereszténység  legnagyobb  ünnepén  erre  a 
felismerésre kell eljutnunk mindegyikünknek: Krisztus valóban feltámadt a halálból. Hiszen 
ennek az igazságnak ránk nézve döntő jelentősége van,  és  végeredményben az életünk,  a 
keresztény életünk üzenetét mondja ki. Ebben az idei üzenetben ezt a címet adtam: Húsvét az  
újjászületés ünnepe, és egy kis magyarázatot is írtam a cím alá, a keresztény különlegesből el 
kell jutni az emberi valósághoz. 

Ez egy hatalmas ív. Ott kezdődik, ahol Jézus szava elhangzik: menjetek el az egész világra és 
hirdessétek az Evangéliumot minden teremtménynek, kereszteljétek meg őket az Atya, a Fiú 
és a Szentlélek nevében. És a magyarázatot is az első keresztények jól magukévá tették: aki 
újjászületett vízből és szentlélekből, az egy új életet él, a keresztény hívők életét. 

Ma,  amikor  a  keresztény  üzenetről  hallunk,  akkor  a  keresztény  igazságokat  szeretnénk 
ugyanúgy jelenvalóvá tenni a mindennapjainkban, mint ahogy ez meghatározta ezer éven át a 
mi magyar kereszténységünket, Európáét meg kétezer esztendeje. És nyugodtan mondhatom, 
hogy az innen elinduló misszionáriusoknak a jóvoltából, akihez eljutott ez az igazság és el 
tudta fogadni, mind-mind újjászületett emberek lettek, olyan értékek hordozói, ami a világ 
megújulását hozza el, a megváltott világot hozza el ebbe a világba. 

A magyarázat, amit leírtam, valamiképpen azt szeretné sejtetni, hogy ebben a világban – ahol  
szinte csodálkozva kérdeznek rám már Európában is: mi az, hogy keresztényt hit, mi az, hogy  
krisztusi  szeretet?  –  ha mi  fölismerjük  azt,  hogy  nekünk  olyan  üzenetünk  van,  olyan 
igazságok birtokában vagyunk, amire a világnak szüksége van – és Testvérek, ez rendkívül 
fontos,  a  kereszténységünknek  el  kell  már  oda  jutni,  hogy  mi  ezeknek  az  értékeknek  a 
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birtokában vagyunk –  és ha meg vagyunk győződve arról, hogy igenis erre az értékrendre, 
ezekre  az  igazságokra  van  szüksége  a  világnak,  akkor van  remény  arra,  hogy  a  mi 
tanúságtételünk  nyomán,  a  mi  újjászületett  keresztény  hívő  életünk  nyomán  ez  a  világ 
számára emberi általános lesz. Mert bizonyos értelemben a kereszténységnek az igazságai az 
ember  igazságai,  az  emberi  élet  igazságai.  Ha  ezeket  kihagyjuk  az  életünk  formálásából, 
alakításából, akkor zsákutcába jutunk. 

Ma a világ nagy veszedelmek közepette éli a mindennapjait, mert mintha eltávolodott volna 
ezektől  az  értékektől  és  mi  meg mintha nem lennénk elég erősek ahhoz,  hogy ezeket  az 
értékeket úgy tudjuk megjeleníteni,  hogy ezek kívánatosak legyenek az emberek számára. 
Felismervén azt, hogy ezekre szüksége van az embernek ahhoz, hogy Isten arcát, az Isten 
teremtette,  Isten  képére  és  hasonlatosságára  teremtett  emberi  életünk  vonzó  legyen  az 
emberek számára. 

Egyébként a szíve mélyén minden ember a hitre vágyik, minden ember vágyik arra, hogy 
szeressék, tehát nekünk ezeket az igazságokat, a hitnek az igazságát, meg a szeretetnek az 
igazságát úgy kell hordozni, úgy kell megjeleníteni a gondolkodásunkban, a beszédünkben, a 
cselekedeteinkben,  mégpedig  bátran,  hogy  az  emberek  felismerjék  azt,  hogy  ezeknek  az 
igazságoknak az üzenete és elfogadása békét teremthet ember és ember között. 

Tegnap este olyan ünnepélyes volt a hangulat, és ha már a Dakar melletti Rabszigetnek a 
vezetője azt mondta, hogy a mi országunk a Boldogság szigete, hát nem szerettem volna ezt a 
csodálatos, ezt a bátorító megfogalmazást a mindennapok világába lehúzni. Viszont ma az 
ünnepen, úgy gondolom, hogy szembesülnünk kell ezekkel az igazságokkal olyan értelemben, 
hogy valóban egy új életünk legyen. Újjászületett életünk legyen, mert oly sokan mondják 
magukat kereszténynek. 

Ezért is hoztam el ezt az újságot, de most se merem már kézbe venni és olvasni a mostani 
Demokratát, amelyben az európai fiataloknak a hithez, a kereszténységhez való kapcsolatát 
mutatták ki. Természetesen tudjuk, hogy a statisztikák olyanok, amilyenek, de mindenképpen 
jeleznek. Úgyhogy inkább vegyék otthon a kezükbe és nézzék át, és érezzük át, hogy mekkora 
nagy  a  felelősségünk a  magunk életéért,  egymás  életért,  a  jövő  ifjúságnak  az  életéért  és 
egyáltalán Európának a jövőjéért, a világnak a jövőjéért. 

Amiről szóltam, a természetes hit az életünk velejárója. Az ember társas lény, a természetes 
hit egyszerűen azt jelenti, hogy az ember nyitott a másik ember felé, mert ez a nyitottság 
teremt kapcsolatot és adja a lehetőséget, hogy közösségi életet tudjunk élni egymással úgy, 
hogy előítéleteink nincsenek. És ezt koronázza meg a keresztény hit, a krisztusi hit, amely 
Jézus Krisztus példája nyomán, mindenfajta megkülönböztetést, ha szabad ezt a kemény szót 
hallatnom, kiírt, mert minden ember Isten gyermeke. 

Ugyanígy, egészen magától értetődő vágya mindenkinek az, hogy valakitől hallja: szeretlek. 
Mindenkinek szüksége van erre a biztatásra, ez természetes igénye az embernek és egészen 
természetes  igénye az  embernek az  is,  hogy ezt  az  igazságát  tettekkel  igazolja.  Ezeket  a  
tetteket áldozatoknak mondjuk a Krisztus példájára hivatkozva, a krisztusi példára figyelve, és 
krisztusi szeretetnek ezt a fajta természetes emberi érzést, ami mindegyikünk vágya, a szeretet 
utáni vágyakozásunkat és a szeretetben összetartozásunkat. Krisztus azt mondja, szeressétek 
egymást,  ahogy  én  szerettelek  titeket,  és  Krisztus  ezt  az  igazságot  kifejtette  számunkra: 
Krisztus  jobban  szerette  önmagánál  az  embert.  A  krisztusi  szeretet,  ezt  a  magasztos 
összetartozást hozta el a világunkba: jobban szeretni a másik ember magamnál. 
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Kedves  jó  Testvérek!  Valójában ez  az  újjászületett  ember  meggyőződése,  az  újjászületett 
ember életszemlélete és ez jelöli ki az újjászületett krisztusi embernek az útját. Természetesen 
ez ma az életnek nagyon fontos üzenete akkor, amikor mintha a természetes hit is eltűnne a 
mindennapi  világunkból,  mintha  az  önzés  egyszerűen  kiiktatná  az  önzetlen  gesztusokat 
emberi kapcsolatainkból. A mi adósságunk itt jelenik meg, mert a hívő keresztény ember el  
kell, hogy jusson odáig, hogy ez az újjászületés minden nap meg kell, hogy jelenjen. Minden 
nap újjászületünk, az áldozatkészségünk mindennapi programunk. 

Úgy gondolom, hogy éppen ha csak a magunk országában is körülnézünk, hát okunk van arra, 
hogy a mi keresztény gondolkodásunkat arra a szintre emeljük, ahol nem elegendő a szavakat, 
a fogalmakat ismerni és használni: szeretet, hit, hanem ezek életünk igazságává kell, hogy 
váljanak. Ez az új embernek a gondolkodása és magatartása. 

Ma erre rendkívüli módon kell törekednünk, különösen akkor, amikor látjuk azt, amit tegnap 
is csak egy mondattal említettem. Püspökök, papok siránkoznak, hogy egyházi közösségek 
felbomlottak,  hogy  viruló  egyházközségek  egyszerűen  mintha  felszívódtak  volna.  Vallást 
emlegetnek  emberek,  de  vallásgyakorlatuk  megszűnt,  és  ez  azt  a  hiányt  jelenti,  hogy 
nincsenek igazodási pontok a keresők számára. Mi vagyunk a felelősek azokért, akik az életük 
értelmét keresik, és ha meg vagyunk győződve arról, hogy nekünk van igazságunk, olyan 
igazságunk,  amire  szüksége  van  a  világnak,  szüksége  van  minden  embernek,  akkor  úgy 
gondolom, hogy a felszólítás magától értetődő. 

Az  idei  Húsvét  egy  egészen  sajátos  újjászületést  kell,  hogy  elhozzon  a  keresztény 
közösségeinkbe, elhozzon a mi vallásos életünkbe. És ha a mindennapjainkat ezzel a talentum 
gazdagsággal éljük, akkor nem azzal foglalkozunk, hogy ki hisz és ki nem hisz, ki szeret, ki  
gyűlölködik. Nekünk az igazságunk a magától értetődő természetes hit és a krisztusi hit. A mi 
igazságunk  az  ember  természetes  vágyódása,  hogy  szeressék  és  a  krisztusi  szeretet 
gazdagsága.  Ha  meg  vagyunk  győződve  arról,  hogy  ez  valóban életre  vezető,  akkor  van 
remény arra, hogy nem csak tudjuk ezt, hanem minden erőnkkel eszerint alakítjuk, formáljuk 
olyanná az életünket, hogy az emberek fölismerjék ezeket az értékeket és ők is új módon 
gondolkodjanak és ezek az értékek legyenek a meghatározók. 

Én ezt a fajta döntést, ezt a fajta bátorságot szeretném a kedves Testvérek számára is kérni a 
Jóistentől.  Legyen  bátorságunk  ahhoz,  hogy  mindehhez  isteni  támogatást  kérünk,  szent 
elhatározással. 

Áldott Húsvétot kívánok mindenkinek!

+  A M E N  +

Imaszándék a Mi Atyánkhoz

Kedves Testvérek! Most, amikor az Úr imádságát imádkozzuk, akkor kérjünk bátorságot az 
újrakezdéshez  az  Úrtól.  Sokan  csodamadaraknak  tartanak  bennünket  a  hitünk  miatt,  a 
keresztény  szeretetünk  miatt,  a  vallásgyakorlataink  miatt,  a  templomi  életünk  miatt. 
Különlegesnek mondják ezeket, van is benne igazság, hiszen egy új életnek az üzenete ez. De  
ha mi ezt méltóképpen tudjuk képviselni és hiteles választ tudunk adni az embereknek, akkor  
ez a  keresztény különleges emberi  általánossá lehet,  sőt  azzá kellene lennie,  hogy egy új 
hazánk, keresztény hazánk formálódjon és alakuljon.

                       Mi Atyánk…
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Szentmise befejezése

Kedves Testvérek! Az Isten áldásával ezen az idei Húsvéton azt kívánom a Testvéreknek, 
hogy mindennap tudjunk új  életet  kezdeni  azáltal,  hogy készek vagyunk egymást  hitben, 
szeretetben,  minden áldozatot  vállalva elfogadni  és egymás életét  gazdagabbá tenni.  Ez a 
húsvéti üzenet lényege, ez az új élet, amely más, mint az érdekorientált világ törekvése.

Kívánok  mindenkinek  áldott  napokat  és  boldog  együttléteket  családoknak  és  barátoknak 
találkozásaikkor.

[Tihanyi  Gazsi:  Két  dologra  szeretném  tisztelettel  és  szeretettel  felhívni  a  Testvérek 
figyelmét. Az egyik, hogy az a húsvéti üzenet, amiből idézett most Imre atya, ott hátul még 
megtalálható, vannak összehajtott meg összehajtatlan példányok, lehet elvinni belőle. 

A másik, hogy Imre atya életéről készült egy film, amit a Hír TV fog vetíteni, az első részét 
ma  11  órakor,  a  második  részét  pedig  holnap  11  órakor.  Úgyhogy  szeretettel  ajánljuk  a 
Testvérek figyelmébe.]

+  Á L D Á S  +
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